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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Založení a vznik družstva. Část II. (vznik
družstva)
V minulém článku jsem se věnoval problematice založení družstva, které spočívá v konání ustavující
členské schůze družstva, jež určí zapisovaný základní kapitál, schválí stanovy a volí představenstvo a
kontrolní komisi. V dnešním článku se zaměřím na otázky vzniku družstva, které spočívá v zápisu
družstva

V minulém článku jsem se věnoval problematice založení družstva, které spočívá v konání ustavující
členské schůze družstva, jež určí zapisovaný základní kapitál, schválí stanovy a volí představenstvo a
kontrolní komisi. V dnešním článku se zaměřím na otázky vzniku družstva, které spočívá v zápisu
družstva do obchodního rejstříku a podmínkami, které musí být splněny, aby k takovému zápisu
mohlo úspěšně dojít.

Návrh na zápis družstva do obchodního rejstříku musí obsahovat následující náležitosti:
A) Uvedení zapisovaných skutečností: (i) obchodní firmu družstva v souladu se stanovami družstva a
obchodním zákoníkem, (ii) sídlo družstva - název obce (části obce), poštovní směrovací číslo, číslo
popisné, název ulice nebo náměstí, (iii) identifikační číslo přidělí rejstříkový soud, (iv) uvedení právní
formy - právní forma je družstvo, (v) předmětu podnikání (činnosti) družstva (vi) členů statutárních
orgán (jméno, trvalé bydliště, rodné číslo popřípadě datum narození není-li rodné číslo přiděleno),
(vii) způsob jednání členů představenstva za společnost, (viii) výše zapisovaného základního kapitálu
(ix) výše základních členských vkladů
B) Návrh na zápis družstva do obchodního rejstříku podepisují všichni členové představenstva,
pravost podpisů musí být úředně ověřena. Soudní praxe postupem času dospěla k právnímu závěru,
že navrhovatelem na zápis společnosti popř. družstva do obchodního rejstříku je představenstvo jako
celek nikoliv jednotliví členové představenstva. K úřednímu ověření podpisu může dojít jak u notáře,
tak k ověření může dojít před obecním popř. městským úřadem.
C) Obchodní zákoník stanoví, že navrhovatelé jsou před zápisem do obchodního rejstříku povinni
prokázat právní důvod užívání místností, do nichž umístili sídlo společnosti. Tato skutečnost se
prokazuje zejména nájemní smlouvou nebo podnájemní smlouvou nebo souhlasem vlastníka
nemovitosti s umístěním sídla družstva.
D) Soudní poplatek za první zápis družstva do obchodního rejstříku činí částku ve výši 5 000,- Kč,
kterou lze uhradit v kolkových známkách, a to jejich vylepením na návrhu. Za změny nebo doplnění
zápisu v obchodním rejstříku je stanoven soudní poplatek ve výši 1000,- Kč a tento se vybere jen
jednou bez ohledu na počet měněných nebo doplňovaných skutečností uvedených v návrhu. Změnou
se rozumí i návrh na výmaz skutečností, není-li nahrazován jinou skutečností, nebo pouze návrh na
zápis doplňované skutečnosti, nenahrazuje-li jinou skutečnost.
E) Jako příloha musí být k návrhu přiložen:
- stejnopis notářského zápisu o ustavující schůzi družstva ve dvojím vyhotovení a stejnopis
notářského zápisu o rozhodnutí ustavující schůze družstva o schválení stanov družstva ve dvojím
vyhotovení
- úředně ověřené kopie živnostenských či jiných oprávnění k činnostem, které mají být jako předmět
podnikání zapsány do obchodního rejstříku,
- členové statutárních orgánů družstva jsou povinni rejstříkovému soudu předložit výpis z rejstříku
trestů, který nesmí být starší více jak tři měsíce, čestné prohlášení s úředně ověřeným podpisem a



podpisový vzor členů statutárních orgánů
- doklad o splacení stanovené části zapisovaného základního kapitálu, kterým bude zejména výpis z
bankovního účtu.

Zápisem družstva do obchodního rejstříku je završen dvoustupňový proces založení a vzniku
družstva, který je v mnohém podobný založení a vzniku obchodních společností. Cílem obou mých
článků týkajících se založení a vzniku družstev bylo přiblížit celý proces vzniku družstva přístupně a
jednoduše všem čtenářům eprava.
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